

## 农业工程学报

Transactions of the Chinese Society of Agricultural Engineering

首页 中文首页 政策法规 学会概况 学会动态 学会出版物 学术交流 行业信息 科普之窗 表彰奖励 专家库 咨询服务 会议论坛

首页 | 简介 | 作者 | 编者 | 读者 | Ei(光盘版)收录本刊数据 | 网络预印版 | 点击排行前100篇

李海燕,张 芮,王福霞,保水剂对注水播种玉米土壤水分运移及水分生产效率的影响[J].农业工程学报,2011,27(3):37-42

## 保水剂对注水播种玉米土壤水分运移及水分生产效率的影响

Effects of water-retaining agent on soil water moverment and water use efficiency of maize sowed with absolved water-storing irrigation

投稿时间: 6/1/2010 最后修改时间: 10/25/2010

中文关键词: 含水率 保水 灌溉 保水剂 注水播种 玉米 土壤水分运移 水分生产效率

英文关键词:water content water conservation irrigation water-holding agent sowed with water soil water movement maize water use efficiency

基金项目:

作者 单位

李海燕 1. 甘肃农业大学工学院, 兰州 730070

王福霞 2. 甘肃省水利水电勘测设计研究院, 兰州 730000

摘要点击次数: 253

全文下载次数:462

中文摘要:

通过大田免储水灌注水加保水剂播种玉米灌溉试验,分析了保水剂对土壤水分扩散规律及变化动态、玉米耗水量、水分生产效率和产量等指标的影响效果。结果表明,保水剂施量为2.5 g/m2的注水播种玉米(YB2.5)在全生育期都具有良好的保水效果,是既增产又节水的最佳处理;保水剂施量为1.5 g/m2和保水剂拌种处理只在播后101 d内可有效增加土壤含水率,之后保水效果逐步衰减;施量为0.5 g/m2处理与不施加保水剂处理相比,土壤含水率无明显提高,说明保水剂施量过小时,保水效果不明显。

## 英文摘要:

Based on field experiment of maize sowing with absolved water-storing irrigation, the effects of water-retaining agent on soil water momvent, dynamic of soil water, water consumption amount during whole growth period, yield and water use efficiency (WUE) were studied. The results showed that application of water-retaining agent 2.5 g/m2 (YB2.5) could enhance yield and soil water content near the root of crop significantly, and could save water remarkably. Water holding efficiency for the application of water-retaining agent 1.5 g/m2 (YB1.5) and seed dressing with water-retaining agent (YBH) treatment was good within 101 days after sowing, but the effect of water holding gradually decreased after 101 days. There was no apparent difference on soil water content between treatments YB0.5 and YB0, so water holding efficiency would not be improved obviously if little water-retaining agent was applied.

查看全文 下载PDF阅读器

关闭

您是第3109211位访问者

主办单位: 单位地址: 北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100125 Email: tcsae@tcsae.org 本系统由北京勤云科技发展有限公司设计